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مهسا گربندي

پرونده

سال هاس�ت مش�كلات حمل و نقل عمومي 
تهران با وجود راهكارهاي ارائه شده از سوي 
كارشناس�ان حل نش�ده باقي مانده اس�ت. 
چندي�ن مس�ئول ب�ه س�ازمان حمل و نقل 
و ترافي�ك ش�هرداري آم�ده و وع�ده  حل 
مش�كلات را داده اند، اما نتيجه كارش�ان به 
كمبود واگن هاي مترو و اتوبوس ها منجر شده 
كه مشكلات زيادي را براي شهروندان ايجاد 
كرده است. امسال بودجه حمل و نقل عمومي 
پايتخت نس�بت به سال گذش�ته ۱۰۳درصد 
رش�د كرد تا وضعيت حمل ونق�ل عمومي را 
بهبود بخش�د، ولی به نظر مي رسد آنطور كه 
بايد و شايد از اين بودجه به درستی استفاده 
نش�ده اس�ت، البته نمي توان منكر نگارش 
قراردادهايي ش�د ك�ه در داخل و خ�ارج از 
كشور نوش�ته ش�ده اند تا وضعيت را بهبود 
بخش�ند، اما همه اينها فعلًا روي كاغذ انجام 
شده اس�ت و تا عمل فاصله زيادي دارد. حالا 
شهروندان چشم انتظار س�هولت استفاده از 
مترو و اتوبوس مانده اند و مشخص نيست اين 
انتظار تا چه زماني ادامه پي�دا كند. »جوان« 
به منظور بررسي وضعيت موجود حمل و نقل 
عمومي و مش�كلاتي كه در اين زمينه وجود 
داشته و دارد با سيدجعفر تشكري هاشمي، 
رئيس كميس�يون حمل و نقل ترافيك شهر 

تهران گفت وگو كرده است. 
  

ش�هروندان از ازدح�ام جمعي�ت در 
اتوبوس و مترو كلاف�ه و عاصي اند. به 
تعبير آقاي چمران كه اخيراً به آن اشاره 
كرده  است، مردم در صف های اتوبوس و 
مترو له له مي زنند. اين روند پيش آمده 
با حرف هاي مديران شهري و بنرهايي 
كه در سطح شهر نصب مي شود، تفاوت 
زيادي دارد. مثلًا اينكه گفته مي شود 
فلان قدر اتوبوس به چرخه حمل و نقل 
اضافه شده يا خطوط مترو توسعه پيدا 
كرده، هيچ ك�دام اينها كاس�تي هاي 
سيس�تم حمل و نقل عمومي را جبران 
نكرده اس�ت. آيا به نظر شما عملكرد 
مديران شهري به گونه اي بوده است كه 
نشان دهد حمل و نقل عمومي براي شان 

مهم بوده است؟ 

اينكه مردم از وضعيت حمل و نقل عمومي ناراضي 
هستند، حرف درستي است و جاي دفاع هم ندارد. 
وضعيت حمل و نقل عمومي در س��طح شهر تهران 
واجد ايرادات زيادي اس��ت؛ هم كمب��ود ناوگان و 
هم فرس��وده بودن آن و از طرفي بي انضباطي هايي 
در س��رفاصله های ناوگان وجود دارد كه همه اينها 
مؤيد نامطلوب بودن وضعيت اس��ت، البته در رابطه 
با مترو بايد انصاف را رعايت كرد و گفت تا حدودي 
سرپا مانده و تمام تلاش ها انجام شده تا ساختاري را 
كه داشته است، حفظ كند. در بخش اتوبوسراني و 
تاكسيراني، اكثر ناوگان در سن فرسودگي هستند 
و مردم اينها را از نزديك مي بينند. س��ال1401 كه 
اولين سال فعاليت شوراي ش��هر فعلي بود، پيگير 
ش��ديم تحولي در حمل و نقل عمومي تهران اتفاق 
بيفتد اما متأس��فانه ش��رايط به گونه اي كه انتظار 
داشتيم پيش نرفت، منتها در سال1402 با مصوباتي 
كه در شوراي شهر انجام شد و پيش بيني هايي كه 
براي حل مش��كل حمل و نقل عمومي انجام داديم، 
ش��رايط به گونه بهتري رقم خورد. به عنوان مثال 
6هزارو200ميلي��ارد تومان از بودجه س��ال1402 
به اتوبوسراني اختصاص داده ش��د تا اتوبوس هاي 
جديد ب��راي خط��وط خريداري ش��ود، همچنين 
هزارو350ميليارد تومان فقط براي بازسازي ناوگان 
اتوبوس��راني تخصي��ص يافت تا تح��ول بزرگي در 

حمل و نقل شهر تهران به وجود بيايد. از همين رو در 
سال پيش رو، شهرداري تهران قراردادهايي را منعقد 
كرده و سفارش اتوبوس و ميني بوس را هم در داخل 
كشور و هم خارج از كشور داده است اما همانگونه كه 

مي دانيد ساخت اين ناوگان، زمانبر است. 
ته�ران درگير بيماري س�خت كمبود 
ناوگان حمل و نقل عمومي ش�ده و آن 
را نمي توان با وعده هاي سال آينده و 
دو سال آينده مداوا كرد. بايد تهيه اين 

ناوگان سريع تر انجام شود. 
بله، اما توجه كنيد كه برخي از كارها را مي شود به 
سرعت انجام داد ولی برخي از كارها زمان نياز دارد. 
اگر براي حل مشكل تردد در سطح شهر، خودروي 
سواري نياز داشتيم، سفارش آن را به كارخانه هاي 
خودروسازي مي داديم تا آن را توليد كنند و سريع 
هم انجام مي ش��د، اما اتوبوس، قط��ار و مترو طبق 

سفارش دولت و شهرداري توليد مي شود، اينطور 
نيست كه اتوبوس س��ازان، اتوبوس را توليد كنند 
و كنار بگذارند تا هر كسي خواس��ت بيايد و آنها را 
بخرد. امسال شهرداري تهران با توجه به بودجه اي 
كه براي حمل و نقل عمومي اختصاص داده ش��د، 
س��فارش 2هزارو500 اتوبوس و ميني بوس را داد 
و قرارداد آن را بس��ت. ش��هرداری 295دستگاه را 
نيز از محل دولت دريافت كرده است. اميد داريم تا 
پايان امسال يا نهايتاً ماه هاي اول سال آينده، حجم 
انبوهي از اتوبوس هايي كه س��فارش داده شده نيز 
دريافت شود، البته شهرداري تهران بايد براي خريد 
اتوبوس ها فشار بيشتري بر سازندگان وارد كند تا 
سرعت اين كار نيز بيشتر شود. از طرفي مذاكرات 
اوليه با س��ازندگان چيني براي خريد اتوبوس نيز 
انجام ش��ده اس��ت و يك تيم فني به چين رفت و 
محصولي متناسب با ش��رايط تهران سفارش داد. 
پيش بيني شده است سازندگان چيني به دليل انبوه 
توليدات شان طی چندماه مي توانند اين سفارشات 
را به ما تحويل دهند. اگر كارها با جديت دنبال شود 
و اتوبوس هاي چيني در كن��ار اتوبوس هاي توليد 
ايراني وارد چرخه حمل و نقل ش��هري شود، بخش 
زيادي از مش��كلات حل مي ش��ود. از طرفي براي 
نوسازي ناوگان اتوبوس��راني فرسوده هم اقداماتي 
انجام شده اس��ت، البته بايد گفت س��رعت لازم را 

نداشته  اس��ت، مثلًا چندصد دستگاه اتوبوس هاي 
دو كابينه در حال خاك خوردن است كه با تعميرات 
جزئي يا كلي مي تواند وارد چرخه خدماتي شود، اين 
را در جلسه ماه گذشته شوراي شهر تذكر داده ام تا 
شهرداري به آن توجه و مسئله تعميرات را جدي تر 

دنبال كند. 
شما به 295 اتوبوسي اشاره كرديد كه 
وارد چرخ�ه حمل و نقل ش�ده اما اين 
تعداد اتوبوس در 2۰۳خط مسافربري 
گم شده اس�ت. علت كند پيش رفتن 
تح�ول در حمل و نقل عموم�ي را چه 
مي دانيد؟ چ�ه كس�اني در اين رابطه 

مقصر هستند؟
بخشي از اين مشكل پيش آمده به سال های قبل و 
چهار سال دوره مديريت شهري پنجم بازمي گردد كه 
طي مدت فعاليت خود، تنها 130اتوبوس خريداري 
كردند، اين در حالي است كه اتوبوسراني تهران براي 
به ثبات رسيدن سالانه هزار دستگاه جديد نياز دارد 
تا توزيع همگن در آن صورت گي��رد، اما وقتي طي 
چهار سال، اين تعداد اتوبوس موردنياز وارد خطوط 
اتوبوسراني نشده جبران آن سخت تر مي شود، البته 
ما چندين بار در شوراي شهر از مسئولان شهرداري 
مطالبه كردي��م كه زمان را به هيچ عنوان از دس��ت 
ندهند و به كارها ي شان در اين رابطه سرعت بيشتري 
بخشند، اما خب اگر بخواهيم منصفانه به ماجرا نگاه 
كنيم، تشريفات اداري و محدوديت هاي سازندگان 

چه داخلي و چه خارجي نياز به زمان دارد. 
بل�ه ام�ا مدي�ران ش�هري اينه�ا را 
مي دانستند و مسئوليت قبول كردند. 
اينكه مديران دوره قبلي مقصر هستند 
براي ش�هروندان قانع كننده نيست. 
شما به عملكرد فعلي مديران شهري 
در رابط�ه ب�ا حمل و نق�ل عمومي چه 

نمره اي مي دهيد؟ 
براي نمره دادن مهم اين است كه از چشم چه كسي 
به عملكرد مديران شهري نگاه مي كنيم. اگر بخواهم 
از چشم مردم به اين ماجرا نگاه كنم، واقعاً حمل و نقل 
عمومي در تهران نمره قبولي ندارد و مردود مي شود، 
اما اگر از نظر مسائل درون سازماني به آن نگاه كنم و 
تلاش هايي را كه در اين زمينه انجام شده است، ملاك 
قرار دهم، نمره بالاتري خواهم داد چراكه به شخصه 
پيگير بهبود وضعيت حمل و نقل عمومي در تهران 
هستم و مي دانم مديران شهري قراردادهايي را بستند 
اما بنا به دلايلي، تعدادي از اين قراردادها فسخ شد. 

خب اينها سرعت كار را گرفت. 
چه مش�كلاتي مانع بهب�ود وضعيت 

حمل و نقل عمومي در شهر شد؟ 
اولين مس��ئله اينكه در س��ال1401 
تح��ولات مديريت��ی در ح��وزه 
حمل و نق��ل و ترافي��ك صورت 
گرفت. مديران زي��ادي رفتند و 
جاي شان مديران  ديگري آمدند.  
اين در شرايطی است كه عمده 
مديراني كه بر س��ر كار  آمدند، 
آشنايي لازم را با كار نداشتند، 
اما وقتي به سال1402 رسيديم، 
شرايط بهتر ش��د و برنامه ريزي 

بهتري صورت گرفت. 
پ�س در واق�ع ناآش�نايي 
مديران به مسئله 

حمل و نقل عمومي سبب وقفه در انجام 
كارها شد؟

بله، اما به هر حال اقدامات1401 هم نمي توانست 
محصول چشمگيري داشته باشد. همانطور كه در 
پاسخ س��ؤالات قبلي گفتم، در سال1402 بيش از 
27هزارميلي��ارد تومان فقط ب��ه بخش حمل و نقل 
اختصاص يافت؛ بودجه اي كه چندين برابر بودجه 
شهرهاي بزرگ كشور محسوب مي شود. همچنين 
ماهانه و مرتب از شهرداري تهران توضيح مي خواهيم 
كه چقدر كار را جلو برده اند. نگاه شوراي شهر به حل 
مس��ئله حمل و نقل عمومي يك نگاه جدي است، 
البته مي دانم اين توضيحات براي مردم كافي نيست 
چراكه آنها، كار و نتيجه كار را مي  خواهند. نمي شود 
به آنها بگوييم صبر كنيد ما در حال مذاكره با چين 
هس��تيم و تحمل كنيد تا اتوبوس ها برسد! اما خب 
ش��وراي ش��هر عزمش را جزم كرده است كسري 
پيش آمده در سامانه اتوبوسراني و مترو را جبران و 
مشكل حمل و نقل عمومي شهر را تا حدي حل كند. 
اگر مديران ش�هري خودشان هر روز 
از وسايل حمل و نقل عمومي استفاده 
كنند و مش�كلات م�ردم را از نزديك 
ببينن�د، درك بيش�تري از وضعي�ت 

خواهند داشت. نظر شما چيست؟ 
هرچند استفاده هر روزه مديران از حمل و نقل عمومي 
اتفاق خوبي اس��ت اما معنايش اين نيس��ت كه اگر 
كسي سوار اتوبوس و مترو نشد، نمي تواند مشكلات 
ش��هروندان را درك كند. بدون شك آنها مي توانند 
از طريق مطالعات، گزارش��ات واحده��اي متعدد و 
حتي گلايه هاي شهروندان به اين مسئله پي ببرند 
و بي وقفه براي حل مشكلات حمل ونقل و ترافيك 

تلاش كنند. 
مس�افران متروي ته�ران مي گويند 
س�رفاصله قطارها طولاني است و در 
برخي س�اعات روز هنگام استفاده از 
مترو در ازدحام جمعيت حال شان بد 
مي شود. ش�ما وضعيت مترو را چطور 

ارزيابي مي كنيد؟
در برنامه هاي س��الانه ش��ورا تأكيد ب��ر تكميل 
خطوط 6و7 مترو را داشتيم؛ خطوطي كه عمده 
ايستگاه هايش ساخته شده و درصد قابل توجهي 
از آن، پيش رفته اما نيمه تمام باقي مانده است و 
بايد تكميل شود. اينكه س��رفاصله قطارها كمتر 
نشده و مسافران زمان زيادي را منتظر مي مانند، 
به كس��ري ناوگان مترو برمي گ��ردد. از روز اول 

فعاليت ش��وراي شش��م اين مس��ئله را پيگيري 
كرديم. در نهايت تكليف 630دستگاه واگني كه 
از س��ال1395 معطل مانده بود، مشخص شد و 
حتي تعداد آن به 791واگن افزايش پيدا كرد. قرار 
است اوايل سال آينده اولين قطار از سازنده چيني 
تحويل داده شود. سازنده چيني هم نه از پول بدش 
مي آيد و نه در اين حوزه ضع��ف دارد. همچنين 
اورهال و تعميرات واگن ها نيز در دستور كار قرار 
داده شده است و از اول امس��ال تاكنون 12قطار 
را اورهال كرده اند. هرچن��د توقع مي رفت حدود 
90رام قطار اورهال شود و در اين زمينه اقدامات 

كافي نبوده است. 
م�ردم چ�ه زمان�ي مي توانن�د طعم 
آسايش استفاده از حمل و نقل عمومي 

را بچشند؟
به هر ش��كل اينها كاري اس��ت كه اولويت داده ايم، 
يكسري كارها زودبازده و يكسري كارها زمانبر هستند. 
كارهاي زودبازده مثل اضافه شدن اتوبوس هاست تا 
جابه جايي مس��افران راحت تر صورت بگيرد، اما در 
خصوص مترو كه 320كيلومت��ر خطوط داريم 
و جزو برترين ها در ميان كش��ورهاي منطقه 
هس��تيم، مش��كل اصلي مان كمبود ناوگان 
است كه طی پنج سال آينده و در طول آن بر 

تعدادش افزوده خواهد شد. 

   محيا حسيني
مردم در فصل سرما با وعده هاي بدون عمل برخي مديران شهري 
يخ زدند. صف هاي طولاني اتوبوس و ازدحام جمعيت براي مترو 
خلاف آن چيزي است كه وعده اش را داده  بودند. عمده مشكلات از 
آنجا نشئت مي گيرد كه آقايان مسئول از بطن جامعه دور هستند. 
آنها كه از بدو ورودشان به ساختمان ش��هرداري بارها و بارها در 
خصوص افزايش ناوگان حمل و نقل عمومي مي گفتند، كدام شان 
تا به امروز در ايس��تگاه هاي مترو حاضر ش��ده اند مشكلات را از 
نزديك ببينند؟ آيا آنها، يك روز، ساعت17:15 سري به ايستگاه 
متروي ميرزاي شيرازي زده اند تا ببينند مسافران سمت آزادگان 
بايد حداقل ردشدن چهار يا پنج قطار را تماشا كنند و بازهم منتظر 
بمانند تا به زور، خودشان را لا به لاي جمعيت جاي دهند؟ آن هم با 
انواع و اقسام توهين ها، چراكه هيچ ظرفيتي براي سوارشدن حتي 
يك مسافر هم نيست، اما چاره آن كسي كه حتي بعد از سوارشدن 
به مترو، هنوز سه ساعت راه تا خانه دارد، چيست؟ او چند ساعت 

ديگر بايد منتظر قطار خلوت بماند تا سوار شود؟
آنها كه در مديريت شهري، مسئوليت قبول كرده اند حتي يك بار 
براي نمونه در ايستگاه فردوس��ي يا امام خميني)ره( يا آرژانتين 
به انتظار اتوبوس نشس��ته اند تا ببينند 1/5س��اعت انتظار براي 
رس��يدن اتوبوس چه وضعيتي دارد؟ اگر از گرمازدگي تابس��تان 
بگذريم، مسافران حتماً زير سرماي استخوان سوز مچاله خواهند 
شد، اما كاش فقط س��رما باشد. اين س��رما نه تنها اعصاب آنها را 
به هم مي ريزد كه قرار اس��ت دير به محل كار خود برس��ند بلكه 
احتمال انواع و اقسام بيماري ها را نيز تشديد مي كند. حال بماند 
كه تمام مسافران اين خط ها، فقط افراد شاغل نيستند و بسياري 

از بازنشستگان و از كارافتادگان نيز در آنجا حضور دارند و ناچارند 
ش��هر را زيرپا بگذارند تا از محلي كه اندكي قيمتش با جيب آنها 

همخواني دارد، خريد كنند. 
حرف زدن راحت است، شايد اصلًا برخي مديران شهري متوجه 
اين ايرادات نباش��ند، بنابراين كافي است آنها 1/5ساعت در يك 
ايستگاه اتوبوس به انتظار بنشينند تا معناي سرماي استخوان سوز 
و انتظار اعصاب خردكن را درك كنند. هر چند بعيد اس��ت رنج 
چنين كاري را به جان بخرند! البته معضل كمبود اتوبوس و قطار 
مترو، تنها مختص ميدان آرژانتين، مي��دان امام خميني)ره( يا 
متروي ميرزاي شيرازي نيست. افرادي كه به دليل شرايط مالي 
ناچار به استفاده از خطوط مترو و اتوبوس هستند، جيب آنها اگر 
ياري مي كرد، توهين سوارش��دن هر روزه به مترو و اتوبوس را به 
جان نمي خريدند و مانند خيلي ها از وس��يله نقليه شخصي خود 

استفاده مي كردند. 
حال پاسخ اين پرسش براي مردم بسيار مهم است كه كدام يك 
از مسئولان حاضر خواهد شد، حتي يك هفته، نه بيشتر از وسايل 
حمل و نقل عمومي براي تردد استفاده كند؟ بعيد است حتي يك 
نفر از آنها هم حاضر شود ساعت ها وقت خود را در ازدحام جمعيت 
و انتظار اتوبوس و مترو هدر دهد. اگر غير از اين بود، مردم امروز و 
هر روز در تك تك اتوبوس ها و ايستگاه هاي مترو اين مشكلات را با 

پوست و گوشت خود لمس نمي كردند. 
ضرب المثل »سواره از حال پياده خبر ندارد« شايد اين روزها به 
وضوح در صف های اتوبوس  و مترو مصداق داشته باشد، البته حتي 
اين ضرب المثل هم نمي تواند واقعيت فاصله بين مردم و مديران 

شهري را به درستي به تصوير بكشد. 

جای خالی مسئولان در صف های اتوبوس و مترو

می دانم مردم ناراضی اند اما اتوبوس های ایرانی و چینی تا چند ماه دیگر می رسند
گفت وگوی »جوان« با رئيس كميسيون حمل و نقل ترافيك شهر تهران درباره مشكلات اتوبوس و مترو

 بخشي از مشكل پيش آمده به سال های قبل و چهار سال دوره 
مديريت شهري پنجم بازمي گردد كه طي مدت فعاليت خود 

تنها 130 اتوبوس خريداري كردند، اين در حالي است كه 
اتوبوسراني تهران براي به ثبات رسيدن سالانه هزار دستگاه 

جديد نياز دارد تا توزيع همگن در آن صورت گيرد

در سال1401 تحولات مديريتی در حوزه حمل و نقل و ترافيك 
صورت گرفت. مديران زيادي رفتند و جاي شان مديران  ديگري 

آمدند.  اين در شرايطی است كه عمده مديراني كه بر سر كار 
 آمدند، آشنايي لازم را با كار نداشتند، اما وقتي به سال1402 

رسيديم، شرايط بهتر شد و برنامه ريزي بهتري صورت گرفت

بودجه حمل و نقل عمومی پایتخت 
 نسبت به سال گذشته 
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 320كيلومتر خطوط داريم
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 كشورهاي منطقه هستيم. 
 مشكل اصلي مان

 كمبود ناوگان است كه طی پنج سال 
 آينده  و در طول آن بر تعدادش
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کیلومتر خطوط مترو وجود دارد

 اتوبوس داخلی 
سفارش داده شد 


